
 
  

Magyarok Nagyasszonya ünnepe 
  

Talán sokan tudnak arról, hogy a magyar nép hitvilágában Szűz Mária 

kezdet kezdetétől fontos helyet foglalt el, de azt már kevesebben tudják, hogy 

elsőként mi tiszteljük őt Nagyasszonyunkként. Szent István király felajánlását 

követően, minden hívő uralkodó Szűz Mária oltalmába ajánlotta az országot, 

nagyobb veszedelmek közepette pedig anyai védelmét kérte. „De jó lenne, ha 

napjaink vezetői is megtennék ezt a felajánlást!” – fakad ki belőlünk néha a 

sóhaj. De vajon napjaink családfenntartói közül hányan ajánlják fel családjukat 

égi Patrónánknak? Hány családban él természetesen az a gondolat, hogy „Mi a 

Szűzanya oltalmában bízunk”? Ha belépünk egy lakásba, pillanatok alatt 

szembe találjuk magunkat a tévével vagy a számítógéppel. Ezek többnyire úgy 

vannak elhelyezve, hogy könnyen elérhetők és nézhetők legyenek. Talán ezért 

nem kellene felháborodást éreznünk mások közömbössége miatt, hiszen mi is 

attól kapjuk a segítséget, „akinek” több figyelmet szentelünk. 
 

Egyes temetések alkalmával (többnyire idősebb korúak esetében) a 

hozzátartozók az elhunyt imakönyvét, rózsafüzérét vagy egyéb vallásos 

ereklyéjét is el szokták helyezni az elhunyt mellé. De vajon az ő temetésükkor 

hozzátartozói mit fognak elhelyezni? 
 

Az a kor rég elmúlt, amikor egy népnek, illetve nemzetnek a sorsa a 

csatatéren dőlt el. Ma már a szülészeti osztályon és azokban a családokban dől 

el, ahol a szülők hitükkel, reményükkel és szeretetükkel tudják táplálni 

gyermekeiket. Elődeink ennek a felismerésnek a tudatában fordultak 

Máriához. Benne nemcsak az édesanya és feleség példaképét látták, hanem 
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közbenjárását is számtalanszor megtapasztalták. A legnagyobb veszedelmek 

közepette olyan hitnek és reménynek a forrása volt számukra, ami 

megfélemlítette ellenségeiket is. Ezért tudtak számtalanszor a földig lerombolt 

országból olyan hazát építeni, amit napjainkban is csodálunk. 
 

Tévedés lenne azt gondolni, hogy a mai kor emberében, ifjúságában ne 

lenne meg a vágy, hogy biztos jövőt reméljen. Csakhogy a világ csábítása 

olyannyira megzavarja, hogy a helyes értékrend mellett nem tud sokáig 

megmaradni. Ezért kell nagyobb hangsúlyt fektetni arra, hogy a családi 

beszélgetésekben ne legyen tabutéma a transzcendensbe, a túlvilágba vetett 

hitünk, mert abból tudunk szert tenni a szükséges lelki- és életerőre. Ahogy 

Mária bízott az Úrban, és hitte, hogy Isten nem fogja őt szégyenben hagyni, 

úgy mi is joggal kérhetjük, hogy rá való hagyatkozással tudjuk élni az 

életünket. Akkor kezd élni a hitem, amikor nemcsak kimondom, hanem meg is 

élem azt, amit az apostol mond: „Én Uram, én Istenem!”. Máriánál pedig azt 

olvassuk, hogy az angyali üdvözletkor teljesen átadta magát a Gondviselésnek: 

„Legyen nekem a te igéd szerint!” 
 

Ez az élő hit lehet a titka annak, hogy évszázadok és évezredek után sem 

merült feledésbe azok élete, akik felelősséget éreztek nemcsak magukért és 

közvetlen hozzátartozóikért vagy a rájuk bízottakért, hanem a későbbi 

nemzedékekért is. Itt az ideje, hogy mi is hasonló megfontolással éljük az 

életünket, Szűz Máriának, Magyarok Nagyasszonyának a közbenjárását kérve. 

Tampu-Ababei József 
plébános 

 

Most segíts meg Mária, 
Ó, irgalmas Szűz Anya. 
Keservét a búnak, bajnak 
Eloszlatni van hatalmad. 
Hol már ember nem segíthet, 
A te erőd nem törik meg. 
Hő imáit gyermekidnek 
Nem, te soha nem veted meg. 
Hol a szükség kínja nagy, 
Mutasd meg, hogy anya vagy. 
Most segíts meg, Mária, 
Ó, irgalmas Szűz Anya. Ámen. 
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Láncszemek közösségünk életéből 
 

„Jézus azt felelte neki: „Bizony, bizony, mondom neked: aki nem születik 

újjá, az nem láthatja meg az Isten országát.” (Jn 3,3) 
 

Jézus Nikodémushoz idézett szavai visszhangoztak bennem, amikor e 

cikk megírásába fogtam. Gondolataimat összekötöttem Ferenc pápa szavaival, 

amelyek 2014. április 29-én, a Szent Márta-házban bemutatott miséjén 

hangzottak el, s amelyeket a Magyar Kurírban olvastam. „Minden keresztény 

közösségnek össze kellene hasonlítania saját életét az ősegyház életével, és 

önvizsgálatot kellene tartania, hogy képes-e összhangban élni, tanúságot tenni 

a feltámadt Krisztusról és arról, hogy segíti-e a keresztényeket” – mondta 

pápánk. A Vatikáni Rádió összefoglalója szerint a Szentatya három vonással 

vázolta fel az első keresztény közösség képét az Apostolok Cselekedeteinek 

leírása alapján. A pápa a közösség három fő jellemzőjét emelte ki: képesek 

voltak a teljes belső összhangra, a kívülállóknak tanúságot tettek Krisztusról, 

és megakadályozták, hogy tagjaik közül bárki is nyomorban szenvedjen: ez 

volt az újjászületett nép három sajátossága. 
 

Új évadnak indulunk neki szeptemberrel. A Közösségépítő csoport 

szervezi, ami erejéből telik, immáron sok éve. De óhatatlanul sok kérdés merül 

fel bennem a plébániai közösséggel, s magunkkal, magammal kapcsolatban: 

újjá tudunk-e születni testi erőben, szellemi frissességben és lelkiekben? Éljük-

e az ősegyház hármas pillérét? Belső összhangban vagyunk-e önmagunkkal, 

Isten ránk rótt feladataival, keresztjeivel, örömeivel és egymással? Teszünk-e 

tanúságot hitünkről egymásnak és a külvilág felé? Észrevesszük-e, ha 

közülünk bárki nyomorban szenved? Nemcsak az anyagiakra gondolok, 

hanem a lelki sérülésekre, amelyek sújtják, kínozzák testvéreinket. Nyújtunk-e 

segítő beszélgetést, meghallgatást? ... Hosszasan lehetne folytatni a kérdések 

sorát. De Jézus megadta az újjászületés reményét, lehetőségét, útját. Egy 

kedves, teológiát tanuló ismerősöm egyik fohászát idézem, akit 

kisgyermekként éveken keresztül táboroztattam: „Imádkozzunk, hogy együtt 

növekedjünk a Lélek által Isten hajlékává.” Hangsúlyozom: együtt 

növekedjünk. Hát tegyük ezt, abban a reményben, hogy Plébániánk egyre 

inkább közösségek közösségévé tud válni, hogy „újjászületett nép” lehessünk. 
 

Ebben a hitben szervezzük programjainkat, s ezért is volt plébániánk idén 

is aktív résztvevője az Ars Sacra Fesztiválnak, ezért is szervezzük meg 

október 14-én, szombaton immár sokadszor a Krisztinás napot. Folytatódik 
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a Krisztinavárosi esték előadássorozata, igyekszünk változatos, érdeklődésre 

számot tartó témában megszólaltatni előadókat. A programok változatlanul 

szerda esténként, fél 8-kor kezdődnek terveink szerint. Az előzetes tervek 

szerint az esték őszi időpontjai: szeptember 27., október 18. és november 15. 

November hónapban szeretnénk megszólítani találkozásra a gyerekes 

családokat. Ezt az eseményt, mint ahogyan az eddigieket is, külön hirdetjük 

majd. A sok-sok őszi eseményről az év végi számban fogunk majd 

beszámolni. 
 

A Harangszó olvasói talán 

emlékeznek arra, hogy minden cikkem 

végén az aláírás mellett egy kis ábra 

szokott szerepelni. Ez a Közösségépítő 

csoportunk szimbóluma, amit kedvesen 

az Andrásfalvy család egy hölgytagja 

rajzolt számunkra évekkel ezelőtt. 

Egyszer, régen már írtam róla, de úgy 

érzem, e cikk felvezetőjéhez szépen 

illeszkedik ennek a jelképnek a 

mondanivalója. 

 

Az öreg, girbe-gurba szőlőtő színes 

leveleket hajt, és változatos színű 

gyümölcsöket érlel. Van, amelyik fürt 

már érett, de van, amelyik még 

intenzíven igényli a nap sugarát, a 

segítséget. Egy ilyen vastag szőlőtő 

vélhetően igen erős gyökerekkel 

kapaszkodik a földbe, sok mindent látott, 

sok mindent átélt, mégis hajt, ajándékul 

adván gyümölcseit a külvilágnak. 

Látványos öregségét ellenpontozza a 

tetején erre-arra hajló kacsok frissessége, s minden évben újjá születik. Hát 

ilyenek vagyunk, mi, Isten plébániai népe. Öregek-fiatalok, színesek-szürkék, 

gyengék-erőteljesek, de egy dologba kapaszkodunk, ami éltető erőnk. De 

újjászületünk-e? S megismétlem: „Imádkozzunk, hogy együtt növekedjünk a 

Lélek által Isten hajlékává.” 

 
A Közösségépítő csoport nevében írta:           Csermák Judit 
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Ministránstábor 2023 Márianosztra 
 

 Az idén is megrendeztük az utóbbi években szinte már szokásossá vált nyári 

ministránstábort, június 22-25-ig. Márianosztrán egy újonnan felújított vendégház 

volt a szállásunk, ahol igen gyorsan kényelembe helyeztük magunkat. Aznap 

délután játékokkal és egy esti túrával töltöttük az időt, este pedig a hozott 

alapanyagokból spagettit főztünk (amit még két nap múlva is boldogan 

fogyasztottunk). 

 A második nap vicces pillanatokkal, vízi csatával, falusi vetélkedővel, esti 

éhezők viadalával és rengeteg nevetéssel telt, sőt még József atya is meglátogatott 

minket. 

 A harmadik napon nagy túrára mentünk a Duna-Ipoly-torkolathoz és semmi 

sem állhatott az utunkba, még a kétméteres csalán sem… 

 A folyóparton megettük a házi készítésű hotdogjainkat, de a fáradt csapat csak 

a busz segítségével tudott hazajutni. Ám programokból este sem volt hiány: 

lehűtöttük magunkat egy második vízi csatával, majd esti bulival és éjszakai túrával 

koronáztuk meg ezt az igen-igen tartalmas napot.  

 Az utolsó napon a helyi étteremben fogyasztottuk el a számunkra készített 

fenséges ebédet, majd rövid várakozás után hazavonatoztunk. Biztosan állíthatom, 

hogy mindenki kifáradva, de élményekkel gazdagon tért haza. 

 Köszönjük a szülőknek a helyi és a távtámogatását! Köszönjük a Bethlen 

Gábor Alapkezelő Zrt. által nyújtott állami támogatást is, ami lehetővé tette a tábor 

megszervezését! 

Biacs Márk 
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Csóka János pálos atya prédikációja 
templomunk búcsúünnepén 

(2023. augusztus 5.) 
 

Kedves Testvéreim! Havas Boldogasszony Mária-ünnep, különösképpen is 

eszünkbe jut ilyenkor az az igazság, az a dogma, azaz hittétel, hogy Szűz Mária 

Isten anyja. Máriára tekintünk, úgy tekintünk rá, mint Isten anyjára.  

Szűz Mária első temploma Rómában, a Santa Maria Maggiore erre a titulusra 

lett fölszentelve. Csodás esemény mutatta meg azt, hogy hol épüljön föl ez a 

templom, hol kívánja ezt a Szűzanya: hó esett nyáron Rómában, ahol amúgy is 

meleg van. 

Máriára tekintünk, Máriára, aki Isten anyja. Az ő legnagyobb méltósága az, 

hogy ő volt az, aki méhében hordozta az Üdvözítőt, ő volt az, aki által ebbe a 

világba belépett Isten. Természetesen ezt nem úgy kell értenünk, hogy a Szűzanya 

nélkül Isten nem tudta volna véghezvinni a megváltás művét, hanem Isten úgy 

döntött, hogy ő ilyen módon akarja azt megtenni. Tulajdonképpen az egész 

emberiség nevében ott van, amikor Gábor angyal odaáll eléje az üzenettel, 

elmondja mi az isteni terv, és várja a választ. S Mária kimondja az igent, de 

nemcsak a saját nevében tehát, hanem az egész emberiség, az egész világ nevében. 

Máriára úgy tekintünk, mint aki mindannyiunk nevében, a mi nevünkben is 

kimondta: „Legyen nekem a te akaratod szerint”. Neki, az ő kulcsfontosságú 

szerepének köszönhetjük azt, hogy megváltottak vagyunk. 
 

S azt is látjuk, hogy Isten a második isteni személyben elképesztő mértékben 

rábízza magát Máriára. Hogyha belegondolunk, testvérek, abba, hogy a második 

isteni személy öntudatlan kis magzatként ott van Mária méhében, az megdöbbentő. 

Sokszor látunk karácsonyi képeslapokat, festményeket, melyek úgy ábrázolják a 

gyermek Jézust, hogy tudós feje van, és az egész kép azt sugallja, hogy a napkeleti 

bölcsek, Szűz Mária, Szent József, mindenki azt hiszi, hogy ő egy kis gyermek, és 

közben az Úr Jézus arcáról lerí, hogy ő mindent tud, és mosolyog rajtuk: Hát, ti kis 

buták! Valójában nem így volt, hanem ő valóban emberré lett, és ha valóban 

emberré lett, akkor megélte a mi emberségünket. Kicsi emberként nem tudta ezeket 

a dolgokat. Az emberséggel együtt jár, hogy teljesen kiszolgáltatott volt, éppen úgy, 

mint bármelyikünk. Teljesen Mária kezében volt az ő léte, vagyis ha a Szűzanya, 

mondjuk, születése után nem táplálja őt, a kis Jézus éhen halt volna. Ne szépítsük a 

dolgokat, Jézus valóban Mária kezében volt. Vagy ha nem teszi tisztába, az nem 

történt volna meg magától, nem sürögtek-forogtak angyalok pelenkával. Egészen 

emberré lett, belehelyezte magát Mária kezébe. 

Mária táplálta, gondozta őt, Mária küldetése tehát nemcsak egyszerűen az volt, 

hogy igent mondott az angyali üdvözletre, befogadta a méhébe, a világra szülte a 

Jézust, aztán vége, hanem továbbra is részt vett a megváltás nagy művének a 
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szolgálatában. Ha belegondolunk abba, hogy Jézus fejlődése, növekedése, a 

mindennapjai a szülei vezetésén múltak, a személyisége úgy formálódott, 

bontakozott ki, hogy ez is a szüleinek a kezében volt. Aztán amikor a kisgyermek 

már kezd növekedni, Mária tanítja meg őt imádkozni. Számomra ez volt a 

legmegdöbbentőbb, hogy belegondoltam, az Örök Igét meg kell tanítani imádkozni. 

Máriától és Józseftől tanulta meg azokat a zsoltárokat, amelyek évszázadokkal 

korábban keletkeztek. 
 

Isten mennyire belehelyezte magát Mária kezébe! S nem félt a megtestesüléstől, 

nem gondolkodott azon, jó döntés lesz-e, hogy rájuk bízza magát, nem kérdezte: 

Mire fognak ők engem majd tanítani, nem fognak félrenevelni engem? Nem félt 

ettől. A Szentlélek vezette a Szűzanyát, és az a nagy felelősség, amit Isten rábízott a 

Szűzanyára, illetve az a nagyon nagy bizalom, amivel a Szűzanya iránt volt, tanít 

bennünket arra, hogy mi magunk is rábízhatjuk magunkat Máriára. Hogy mi 

magunk is bizalommal belehelyezhetjük életünket, jelenünket, jövőnket a Szűzanya 

kezébe. Van egy oltalmazó, Mennyei Édesanyánk, akiben bízhatunk, és ő nem fog 

félrenevelni minket.  
 

Megbotránkoztató, de el tudom képzelni, hogy amikor az Úr Jézus játszott a 

barátaival, és csúfolták vagy elgáncsolták, sírva ment oda Máriához, s akkor Mária 

megvigasztalta őt, és aztán rávezette, hogy elmúlik majd, nem fog fájni, és bocsáss 

meg neki. Jézusnak azt kell tanítani, hogy bocsásson meg? Nem tudom, lehet. 

Amitől igazán tiszta Jézus, hogy ezt azonnal elfogadja, hogy ez úgy megy át benne, 

mint kés a vajon. Mária szeplőtelen egyénisége és lelkülete neveli föl ezt a kicsi 

Jézust nagy Jézussá. 
 

Ne féljünk, testvéreim, rábízni magunkat a Szűzanyára! Ez nem azt jelenti, 

hogy kizárjuk az életünkből Jézus Krisztust, nem azt jelenti, hogy háttérbe szorítjuk 

a Szentháromságot, hanem azt jelenti, hogy kapunk egy plusz pártfogót; Mária 

személyében kapunk egy mennyei szülőt, aki szeretettel vezet és gondoskodik 

rólunk. A kereszten Jézus azt mondjat: Íme, a te anyád! Tudjuk, hogy Szent János 

apostol áll a kereszt alatt, de azért az, hogy ez csak névtelenül hangzik el, azt is 

sugallja nekünk, hogy ez a mindenkori tanítványokat is illeti. Ott vagyunk mindjárt 

a kereszt alatt, és ott vannak az Úr szavai: Íme, a te anyád! Ő, aki engem fölnevelt, 

mindig mellettem volt, egészen a beteljesedésig hűséges volt, ő volt az anyám, és 

téged is végigkísér az életed útján, és melletted lesz egészen a beteljesedésig. 
 

Kaptunk egy hatalmas támogatót, támaszt, pártfogót a Szűzanya személyében, 

ne féljünk tehát rábízni magunkat! Ne féljünk neki szerepet adni az életünkben és a 

lelki életünkben. Azt hiszem, hogy nagyon sokszor a Szűzanyához felszálló fohászok, 

kérések olyan dolgokra vonatkoznak, melyek materiális jellegűek: beteg vagyok, 

gyógyíts meg; itt fáj, ott fáj, szabadíts meg; baj van ezzel vagy azzal az 

ismerősömmel, segíts rajtam; nincsen munkám, segíts meg! Érthető, hogy ezeket a 
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dolgokat is kérjük, de a lelki segítségét is kérjük, kérjük a Szűzanyát:neveljen, 

formáljon, alakítson bennünket. Egészen krisztusivá tud bennünket alakítani. 
 

Másik gondolat a mai ünnepen az evangéliumhoz kapcsolódva, amikor fölkiált 

egy asszony a tömegben, és azt mondja: boldog a méh, mely hordozott és az emlő, 

mely táplált téged, akkor Jézus helyben hagyja, hogy boldog az ő édesanyja, de 

továbblép, és rámutat: van még ennél egy nagyobb boldogság. Nem tudom, 

melyikőtök cserélne a Szűzanyával, lehet, hogy sokan azt mondják, ezt a kitüntetést 

nem kérem, de érzi az ember, hogy ez nagy dolog. Azt mondja Jézus, van nagyobb 

dolog annál, mint hogy az édesanyja a méhében hordozta őt, ez pedig az, amikor 

nem fizikailag hordozzuk magunkban az Üdvözítőt, hanem tettekre váltjuk az igéit. 

Hát még milyen boldogok azok, akik Isten igéjét hallgatják, és befogadják, és 

megcselekszik azt. Amikor hallgatjuk és befogadjuk Isten igéjét, befogadjuk a 

kisbetűvel írt igét és befogatjuk a nagybetűvel írt Igét, és amikor megszívleljük és 

szívünkbe fogadjuk ezeket a szavakat, amiket felolvasunk a szentmisén, és életre 

váltjuk. Nem egyszerűen arról van szó, hogy eljövünk a szentmisére és elhangzik 

egy információ, hanem ha ezt hittel fogadjuk és elkezdjük megcselekedni, akkor a 

Szentlélek maga véghez viszi bennünk. Mert amikor Isten szándéka szerint 

cselekszünk, amikor az ő igéjét a szívünkbe fogadjuk, megszületik a döntés, hogy 

aszerint akarok cselekedni, akkor már ott van bennünk Isten lelke, és 

tulajdonképpen nem én cselekszem, hanem ő viszi véghez bennem, eggyé válik 

velem, társamul szegődik. Isten igéjét megcselekedni csak a Szentlélek által lehet. 

Amikor Isten igéjét tesszük, akkor a mi életünk útja és irányultsága és a Szentléleké 

egyben halad. Ha szeretnénk igazán közel kerülni Istenhez, akkor ennek ez a 

legtökéletesebb, legnagyszerűbb módja, hogy Isten igéjét megcselekedjük az 

életünkben. 
 

Fontos látni, hogy Istennek többfajta jelenléte van: itt van az 

Oltáriszentségben, ugyanakkor Isten mindenhol jelen van, aztán ott van bennünk, s 

ha az igéjét megszívleljük és befogadjuk, még mélyebb egyesülés jön létre Isten és 

az ember között. S amikor Isten velem egyesül, akkor részesülök az ő isteni 

természetében, és ha részesülök az isteni természetben, akkor részesülök abban a 

szeretetben, amely az Atya szeretete. A színeváltozást ünnepeljük a holnapi napon, 

Jézus ott áll a hegyen, és az Atya szeretete bevonja, s később, amikor a Szentlélek 

kiárad, mindent elönt ez az atyai szeretet. Ez az a többlet, amiről Jézus beszél: Hát 

még milyen boldogok azok, akik Isten igéjét megszívlelik, és életre váltják. Ebben a 

szeretetkapcsolatban, ebben a szeretetteljes közösségben van keresztény hitünk 

alapja és kezdete. Nagyon sokszor úgy látjuk a hitünket, hogy abból csomó 

kötelesség fakad: tartsd meg a parancsokat, böjtölj; imádkozni is kell, arra is nehéz 

olykor időt szánni. Csomó dolog van, amit kell, kell, kell, és nincs időnk másra, 

bennünk van, hogy aki keresztény, jó szívvel teszi, s rossznak érzi magát, aki nem. 

Valójában a egész ott kezdődik, hogy Isten végtelen szeretetében részesülünk. Olyan 

ez, mint egy könyv, amit kinyitunk, az első oldalra az van írva: az Atya szeretete. Az 
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Atya öröktől fogva szeret téged, s ha ezt engedjük, akkor fogjuk tudni jó szívvel 

megtenni azt, amit az egyházunk feladatként, kötelességként állít elénk Mikor esünk 

ki ebből a szeretetkapcsolatból? Ha hátat fordítunk Istennek. Kiutasíthatom 

magamból az Istennel való kapcsolatot, de az ő részéről a kapcsolat nem fog 

megtörni, megszakadni, ő nem fog elutasítani. A legfontosabb, hogy ezt megértsük: 

keresztény életünknek minden cselekedete nem arról szól, hogy pedálozok, tekerek, 

hogy szeressen az Isten. Ez a kapcsolat az én legnagyobb kincsem: Isten a barátom 

és mindig számíthatok rá. Ezért nem hiányzom a miséről, ezért elmegyek, hogy 

rendezzem a vele való kapcsolatomat. Nem azért, hogy ő megnyugodjon, ne 

haragudjon, hanem mert vissza kell lépnem a vele való közösségbe. 
 

Kedves Testvérek, Mária ebben van a segítségünkre, hogy a szeretetteljes 

kapcsolatunk Istennel tovább mélyüljön, tovább erősödjön, s erre van szüksége a 

világnak is. A világnak arra van szüksége, hogy minél több keresztény legyen, akik 

tanúskodnak erről a szeretetkapcsolatról. Kérjük a közbenjárást, hogy segítsen 

minket, és elmondhassuk Szent Pállal: „Élek, de már nem én élek, hanem Krisztus 

él bennem.” 

 

Új emléktábla templomunkban 
a mélyen vallásos Eötvös Loránd emlékére 

 

„Ebben a templomban részesült a keresztség szentségében 1848. augusztus 5-

én báró Eötvös Loránd, a klasszikus fizika fejedelme” – olvasható az előtérben 

található emléktáblán. 
 

A világhírű fizikus, aki a Magyar Tudományos Akadémia elnöke és 

kultuszminiszter is volt, 175 éve, 1848. július 27-én született Budapesten. Az 

évforduló alkalmából az Eötvös Loránd Geofizikai Alapítvány emléknapot 

rendezett, amely hálaadó szentmisével zárult nálunk, a krisztinavárosi Havas 

Boldogasszony-templomban, ahol a tudóst születése után pár nappal, 1848. 

augusztus 5-én megkeresztelték. 
 

Eötvös Loránd olyan sokoldalú személyiség, igazi polihisztor volt, hogy nem 

is lehet egy titulussal leírni, a Wikipedia szócikke is úgy határozza meg mint 

fizikus, feltaláló, politikus, akadémikus, egyetemi tanár, hegymászó. A Magyar 

Tudományos Akadémia elnöke volt 1889-től 1905-ig, Magyarország 

kultuszminisztere 1894–1895-ben, a Matematikai és Fizikai Társulat alapító elnöke. 

S nem szabad kifelejteni, ha ott nem is szerepel, hogy mély istenhittel rendelkező 

katolikus ember volt. Pályi András, az emléknapot szervező Eötvös Loránd 

Geofizikai Alapítvány kuratóriumi elnöke is felhívta erre a figyelmet a hálaadó 

szentmise végén mondott beszédében. 
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Pályi András a krisztinavárosi templom és az Eötvös család kapcsolatáról 

villantott fel néhány adatot. Vásárosnaményi báró Eötvös József és barkóczi Rosty 

Ágnes házasságából négy gyermek született, az első lányuk, Ilona még a pesti 

oldalon jött világra, és ott is keresztelték meg, de röviddel ezután a család 

átköltözött Budára, a plébánia vonzáskörébe, a svábhegyi Eötvös-villába. Jolántát 

(Jolánt), Lorándot és Máriát tehát itt keresztelték meg, sőt Jolánta és Mária a 

házasságát is itt kötötte. (A Wikipedia és a geni.com családfakutató-portál szerint a 

házaspárnak volt még egy gyermeke, Eötvös András, aki azonban a világhálón 

fellelhető adatok alapján még az egyéves korát sem érte meg.) 
 

Eötvös Loránd tehát a svábhegyi Eötvös-villában született, vagy egy másik 

villában a környéken, mert egyes információk arra mutatnak, hogy akkor még nem 

készült el teljesen az épület. Már ha a dátumra ránézünk, akkor is láthatjuk, hogy 

nem voltak mindennaposak a születésének a körülményei... Édesapja – aki 

emberileg és szakmailag is kimagasló példakép lehetett a számára – egy nagyon 

megindító levelet küldött neki huszadik születésnapja alkalmából, mivel akkoriban 

Loránd Heidelbergben tanult. 

 
írhatja a dokumentumból idézett szöveget vagy egy érdekes kérdés összefoglalását. A szövegdoboz a dokumentum tetszőleges 

pontján elhelyezhető, és formázását a Rajzeszközök lapon adhatja meg.] 
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 
 

Pályi András, miután felolvasta a levelet, arra kérdezett rá, hogy mik voltak 

azok a legfőbb atyai örömök, amelyeket éppen a fiától kapott meg Eötvös József. A 

Példabeszédek könyvéből (Péld 1,8–9) vett részlettel válaszolt: „Hallgass, fiam, 

apád intésére, és ne hagyd el anyád tanítását, mert ékes koszorú ez a fejeden és 

ékszer a nyakadon!” Hogy Eötvös Loránd egész életében hűen követte az atyai 

jótanácsokat és az anyja iránti önzetlen szeretet jellemezte, ez lehetett édesapja 

nagy öröme. 
 

Ma töltöd be huszadik évedet. A nap, melyen születtél, éltem egyik 

legkínosabb napja volt. Anyád a szülés következtében életveszélyben forgott. 

Benn a városban a felséges nép lázongott és míg feleségem betegágyánál ülve, 

remény és kétségbeesés között számoltam érütéseit, a Pest-Budai tornyokról a 

vészharang hangjai tölték meg az éji csendet, és egyik üzenet jött a másik után, 

mely minisztertanácshoz szólított. Sohasem szenvedtem többet, mint ezekben az 

órákban; míg hajnalfelé Balassa tudtomra adá, hogy anyád veszélyen kívül van; s 

őt megcsókolva, a városba lesiettem. 
 

Úgy látszik, hogy a végzet most ki akarja egyenlíteni akkori szenvedéseimet 

és úgy rendelé, hogy éppen általad, ki ekkor öntudatlanul kínjaimat okoztad, 

éltem legfőbb örömeit átvegyem. Tartson az ég sokáig, tartson testi és lelki 

egészségben, úgy, hogy Önmagaddal megelégedve érezzed magadat. Többet nem 

kívánok, mert meg vagyok győződve, hogy magad iránt sokkal követelőbb vagy, 

mint én valaha lehetnék. 
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Loránd rengeteg sok talentummal született: kiváló szellemi tehetséggel, 

rajztehetséggel, költői vénával, amit versekbe is öntött ifjú korában – ezeket a 

verseket halálának 100. évfordulóján, 2019-ben meg is jelentették. Ám ha 

levelezését vagy közéleti szereplését figyeljük, a tőle származó beszédek és írások 

is mind-mind erről a művészi színvonalú nyelvezetről tanúskodnak. 
 

Eötvös Loránd talpig 

becsületes ember volt, mindenkinek 

megadta a kellő tiszteletet, de 

önmaga értékeit és saját 

függetlenségét mindenek fölött 

őrizte. Híressé vált önzetlenségével, 

amit jól mutat, hogy nem védette le 

találmányait. Pályi András 

rámutatott, ha a ma embere 

kitalálná helyette az Eötvös-ingát, 

biztos, hogy meggazdagodna, mert 

egyből szabadalmaztatná, és a 

befolyt összegből fényes életet élne. Eötvös sem az ingát, sem más tudományos 

eredményét nem szabadalmaztatta, önzetlenül adott tanácsokat és az ingához való 

alkatrészeket is, hogy mások is előállíthassák. 
 

Eötvös Loránd az általa másfél évtizeden át vezetett Magyar Tudományos 

Akadémia szerepét úgy határozta meg, mint a kikötőben lévő világítótoronyét, 

amelynek az a rendeltetése, hogy mindig világítson és mindig segítse a biztos révbe 

érést a tudomány tengerét szelő hajóknak. Pályi András ezt úgy interpretálta, hogy 

maga Eötvös Loránd volt az a világítótorony, akinek a személyiségét illő és 

szükséges megőrizni, eredményeit és példaértékű tulajdonságait felvillantani az 

utókor számára. 
 

A laudációval felérő beszéd után, a szentmise lezárásaként Pályi András és a 

szentmisét celebráló Dankó Ferenc atya – aki kórházlelkészi szolgálata mellett 

kisegít a krisztinavárosi templomban – leleplezték Eötvös Loránd emléktábláját. Az 

egybegyűltek spontán módon elénekelték a Szózatot. 
 

Templomunk előterében ugyebár több emléktábla is található, ezek gróf 

Széchenyi István, valamint Semmelweis Ignác itt megkötött házasságáról 

emlékeznek meg, valamint emléket állítottak őseink annak is, hogy Liszt Ferenc itt 

vezényelte a Budai Dalárdát. Az új emléktábla küllemében és szövegében is 

ezekhez illeszkedik. 

Agonás Szonja 

(A cikk eredetileg a Magyar Kurírban jelent meg, fotó: Merényi Zita/Magyar Kurír) 
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Az ötven évért köszönet egymásnak és az Úrnak 
(1973 – 2023. VII. 7.) 

 

 
 

Itthon vagyunk a Krisztinában, ez a mi hazánk. Szüleink, nagyszüleink is itt 

éltek. András (Szelényi András) szülei 1941-ben, míg Kati (Sényi Katalin) szülei 

1948-ban itt esküdtek. Kerényi Lajos atya vezetésével itt tanultuk a hittant, Kati itt 

volt elsőáldozó. Ez a templom számunkra a Földi Kapu az Úr házába vezető úton. 

András Liska Zoltán atyával kezdte magáénak tekinteni az utat, melyet a katolikus 

keresztény ifjak járnak. Esküvőnk után Blanckenstein Miklós atya szervezésében 

több kisközösségben is családra leltünk. Gyermekeinket a Krisztinában 

keresztelték, és ők is itt voltak elsőáldozók. A Fiatal Szülők Társasága segített 

minket abban, hogy megtaláljuk az utat és a helyes lépéseket a gyermeknevelésben.  

Házasságunkat öt csodálatos leánnyal ajándékozta meg az Úr. Ránk bízta őket 

kis időre. Fantasztikus sok szép élményt mondhatunk magunkénak. Az óvodába 

járás után az iskolát szinte mi is újra végigélveztük velük. A „Koszci”, a 

„Lisznyai”, a „Szilágyi”, a „Rákóczi”, a „Ciszterci” és a „Gellért” tanárai, mind-

mind nagy szeretettel segítettek gyermekeink nevelésében. Mindezen 

kegyelmekért, az elvégzett munkák öröméért, az eredményekért a szeretett 

„Krisztinánkban” mondtunk hálát. Ahol régen sokat imádkozott velünk Ágoston 

László atya, hogy jól sikerüljön gyermekeink egyetemi felvételije is. Köszönjük az 

Úrnak ezeket az ajándékokat. Ötven év csodálatos élménye, a kibővülő családunk: 

lányaink szerető társakat kaptak, és aranyos kis unokáink születtek. 
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Még nagyobb családunk lett 1989-től, amikor (az 1923-as indulás után) 

újjászerveződött a helyi cserkészcsapat, melyben aktívan dolgozhattunk. A 

Krisztinavárosi 148-as Nagyboldogasszony Cserkészcsapat idén ősszel ünnepli 

százéves fennállását. Az Úr kegyelmi ajándéka, hogy ezt is megéltük és 

ünnepelhetjük gyerekeinkkel, unokáinkkal és cserkész testvéreinkkel együtt. Ha 

behunyom a szemem, egymás után megjelennek előttem a fantasztikus 

kreativitással megépített cserkésztáborok, melyek szinte a semmiből születtek meg 

az erdő fái és csermelyei segítségével, s adtak nekünk két hétre az igazi élhető 

otthont. Erőt és kitartást tanultunk, a megoldások sokféleségét láttuk, és a közösség 

lelki erejét éreztük. Felemelő tábortüzek imái és énekei, jó kedvre derítő előadások 

még ma is bennünk élnek. Nem volt gond a munka, hisz együtt végeztük, nem 

okozott félelmet a néha elég szélsőséges időjárás sem, hisz mindenre találtunk 

megoldást. 
 

Ugyancsak szép feladatként éltük meg a gyermekeink otthonteremtésében 

való segítés lehetőségét, melyet hasonló bizalommal teli és kitartó munkával 

végeztünk. Visszaemlékszünk azokra a kedves időkre, amikor esténként a 

gyermekeinkkel egy-egy gyertyát meggyújtottunk, s mi a virágszirmokból álló 

szőnyegen térdelve mondtuk el egymásnak „mi volt a jó, mi volt a rossz a mai 

napon”, azután jött a közös ima és ének, utána pedig még következett a reményt 

sugárzó esti mesék sora. Éreztük, nem vagyunk egyedül, ez a napi ima, fohász a 

mindennapi esti számadás, melyet az Úrral megbeszéltünk, átsegített minket sok 

nehézségen is. Csak legyőzendő „akadályversenynek” tekintettük a betegségeket, 

minden nehézséget, házfalrepedést vagy a villanybojler tönkremenetelét. Hittel és 

örök bizalommal fogadtuk el például az új autónk ellopását vagy a nehéz vizsgák 

előtti aggodalmakat. Ezek mind-mind hirtelen megoldandó feladatot adtak, de 

bizalommal léptünk tovább, mert éreztük, az Úr velünk van. 
 

Összefognak, fiatalon tartanak minket a lányaink! Mindig biztatjuk magunkat, 

hogy az volt a célunk, hogy jó példát adhassunk nekik. Érezzük, hogy ma meg ők 

aggódnak sokat, és tesznek is értünk, ha kell, megfogják a kezünket, nehogy 

elgyengüljünk. Azt várják tőlünk, hogy kitartsunk. Fantasztikus ünnepségsorozatot 

rendeztek nekünk erre az ötvenedik házassági évfordulóra. A sok gyerekzsúr és 

szilveszteri, farsangi házibuli megtette hatását, lányaink sok mindenben felülmúltak 

minket. Itt, a közösség előtt is szeretnénk nekik megköszönni szeretetüket, és 

kívánjuk, hogy érezzék milyen csodás dolog tartozni egy közösséghez, ahol 

ismernek, szeretnek minket. Hála neked, Istenünk, a gyermekeinkért és az 

unokáinkért is! 
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              A képen a szülőkkel-nagyszülőkkel: 

Szelényi Judit és Csaba Attila, valamint Zsombor és Zsófia 

Szelényi Nóra és Heiszner Dániel, valamint Katalin és Andrea 

Szelényi Zsófia és Zagyva Krisztián, valamint Botond, Gellért, Csongor és Réka 

Szelényi Márta és Agócs Gergely, valamint Ilona, Anna és Boróka 

Szelényi Éva  és Hamar-Szelényi László, valamint Milán és András 
 

 

Gólyahírek 
 

 

Március 21-én napvilágot 

látott Pfliegler Marcell Zénó, 

szüleinek – Balázsnak és Szilvinek 

– második szeme fénye. Örül 

velük a nővére, Izabella és az 

egész család. 

Kovácsné Muhi Veronika és Kovács Péter harmadik fia, Mihály 

(Miska) május 26-án született. Domonkos és Benedek is nagyon örültek a 

kistestvér érkezésének. 

Szeretnénk továbbra is közkinccsé tenni a gólyahíreket; kérjük, hogy 

jelezzék felénk, ha bővül krisztinás családunk! 

Szelényi Márta 
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Cserkésztábor Isten tenyerén 
 

 
 

Idén nyáron is élményekben gazdag táborban vehettek részt a 

cserkészeink. Közel 150 fő táborozott Terény határában, Kiskérpusztán – 

Szent-Györgyi Albert szülőföldjén. 
 

Mind az időjárás, mind pedig az ellátás remek volt, ami megalapozta a 

gyerekek jókedvét a napközben tartott programokhoz: tábori építkezés, 

hadijáték, forgójáték, vitadélután, lelki nap, sportnap is tarkította a tábor 

tizenegy napját. Esténként pedig a tábortűz fényénél voltak játékok, éneklések, 

kacagások. 
 

Portyázni is voltunk, a nagyobbak egészen Hollókőig eljutottak. 

Összességében egy kifejezetten élménydús táboron vagyunk túl, ami sok-sok 

ember munkájának köszönhetően sikerült ilyen jól – köszönöm szépen Nektek 

ezt a tábort! 
Péter Dániel 
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Szerzetes leszek 
 

A jelöltségemet címszavakban a találkozás, formálódás és az újratervezés 

szavaival jellemezném. 
 

 
 

Találkozás a piarista valósággal, találkozás Kalazanciussal, találkozás az 

önismeretben saját magammal, képességeimmel. Egy év, amely során elöljárók 

kísérése mellett találkozhattam a hazai piarista élettel, annak céljaival, szereplőivel, 

örömeivel és kihívásaival. Kiléphettem a pesti öregdiákként bennem élő elitiskolára 

szűkített piaristaképből, melynek helyét átvehette egy árnyaltabb – az itt és mostban 

Kalazancius szándékát kereső piaristakép. Számtalan csodálatos embert 

ismerhettem meg ez alatt az egy év alatt, rendtársakat – tanárokat – munkatársakat 

– csoportvezetőket, akik akár a fővárosban, akár a „végeken”, de fáradhatatlanul 

küzdenek ugyanazért az álomért. 
 

Feladni a régit, nyitottá válni valami újra ijesztő volt kezdetben. Az elvárások 

leomlása viszont teret adott valami újnak, hogy egy év elteltével egy elképzelt világ 

és életforma helyett immár egy megismert közösségre, egy megismert világra – egy 

megismert küldetésre mondhassak igent, egy lépéssel közelebbről vizsgálva meg a 

novíciátus keretei között, hogy mire is hív engem az Isten. 

Morvai Gábor 

Forrás: piarista.hu 

 

 Hírlevelünkre feliratkozni a honlapon lehet:  

 http://krisztinatemplom.hu/plebaniai-informaciok/hirlevel-levelezolista/ 

* 
Kiadó: Budapest-Krisztinavárosi Havas Boldogasszony Plébánia, 1016 Budapest, Mészáros u. 1. 

Telefon:: +36/20/3420697, 

www.krisztinatemplom.hu, www.facebook.com/havasboldogasszony 

Szentmisék: K–Sze: 8.00, Cs–Szo: 18.00; vasárnap: 9.00, 11.00, 18.00 

Irodai nyitvatartás: K–Sze: 10–12, Cs–P: 15–17  

Számlaszám: CIB Bank 10700419-65647879-51100005 

Felelős kiadó: Tampu-Ababei József plébános  Főszerkesztő: Agonás Szonja 

A következő lapszám 2023 karácsonyára jelenik meg. 

http://www.krisztinatemplom.hu/
http://www.facebook.com/havasboldogasszony

